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Oare nu frumusețea ne face 
să iubim?  

,

Convinsă că frumusețea este un dar atât de mare încât poate ține 
loc de toate celelalte și, când o ai, nu mai există nimic care poate 

să te necăjească, Rachel Hannah Weisz, evreica cu ochii verzi ca veninul 
de viperă refuză la numai 14 ani un rol major în filmul „King David”, 
alături de Richard Gere. Peste zece ani câştigă un premiu Oscar pentru 
rolul său din pelicula „The Constant Gardener”. Oare nu frumuseţea ne 
face să iubim?

„Cum preferi să-ți răspund: confuz, evaziv, neutru, echivoc sau 
iliescian?”

(
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TimișRECAS,

 Pagină realizată de Roxana DAMIAN

Teodor PAVEL - Primar al orașului Recaș

„Dosarele depuse după 11 iunie nu vor fi eligibile!“ 

Poșta redacției    
Cititorii ne întreabă, noi răspundem       

Domnule primar, ştiu că aveţi 
azi o agendă destul de bogată, 

astfel încât aş dori să abordăm un singur subiect, acela al 
susţinerii activităţii sportive din oraşul dumneavoastră.  

Draga mea, dacă faci referire la activitatea sportivă, în 
ansamblul ei, adică la asociaţiile, la cluburile sportive – per-
soane juridice de drept privat, fără scop lucrativ, ori la per- 
soane juridice de drept public care depun o propunere de pro-
iect, aş vrea să ştii că avem o hotărâre a Consiliului Local prin 
care s-a aprobat atât bugetul de venituri şi cheltuieli, cât şi finan- 
ţarea nerambursabilă a structurilor sportive pentru acest an.  

Ce program are în vedere acest sprijin?  
Bugetul programului pentru această sesiune de finanţare 

a activităţilor sportive, se îndreaptă atât spre programul „Pro-
movarea sportului de performanţă”, cât şi spre programul 
„Sportul pentru toţi”.  

Domnule primar, care este bugetul pentru...  
Dragă, bugetul pentru această sesiune de finanţare a 

activităţilor sportive raportate la aceste două programe pentru 
anul 2021 este de 34.000 lei...  

Este posibilă şi o majorare a acestei sume?  
Da, există posibilitatea de rectificare a bugetului finanţat 

de Consiliul Local al oraşului nostru.  
Există şi câteva condiţii pe care solicitanţii trebuie să le 

îndeplinească?  
Da, sunt nişte obiective care trebuie atinse, cum ar fi dez-

voltarea activităţii sportive pe plan local, naţional şi după caz, 
internaţional. Apoi, atragerea populaţiei de toate vârstele în 
activităţi de practicare a sportului pentru sănătate şi recreere 
şi, nu în ultimul rând, menţinerea şi valorificarea tradiţiilor 
noastre pe plan sportiv.  

Dimineaţa îşi risipise de mult bogăţia ei de culori. Cerul era acum gol de nori şi ardea, 
parcă luase foc. Dincolo de marginile oraşului ondula câmpia spre nemărginire. De-

parte, la poalele unei movile, se zăreşte o fântână, cu cumpăna săltată ca un gât de dropie pândind 
răsăritul. Îndreptându-mă spre primărie, auzeam uruitul unui tren ce străbătea câmpia ca şuierul 
de sipică toamna. Pe primarul oraşului Recaş l-am întâlnit aşa cum îl cunosc de vreme bună: op-
timist şi primitor, chiar dacă programul acelei zile îi era foarte încărcat. 

Dacă unii din cititorii noştri ar dori să afle cum pot de-
veni proiectele lor eligibile, ce le puteţi spune?  

Simplu, acţiunile trebuie să se deruleze în conformitate cu 
specificaţiile aflate în Regulamentul cunoscut.  

Domnule primar, până când pot fi depuse dosarele pentru  
aceste finanţări  nerambursabile vizând activităţile sportive?  

Ele pot fi depuse în perioada calendaristică cuprinsă în-
tre 11 mai şi 11 iunie 2021 la Registratura Primăriei oraşului 
Recaş. Trebuie să menţionez că dosarele depuse după 11 iunie 
nu vor fi eligibile şi, de asemenea, nu vor fi admise completări 
la dosarele proiectelor depuse după această dată.  

Se pot depune şi contestaţii?  
Desigur, după decizia Comisiei de analiză şi selecţie ce va  

fi publicată şi pe site-ul primăriei, în perioada 22-25 iunie 2021 
solicitanţii vor avea posibilitatea depunerii de contestaţii.  

Transparenţă totală, domnule primar!  
Evident.  
O penultimă întrebare, dacă îmi permiteţi.  
Vă rog.  
Documentaţia necesară pentru elaborarea, pentru 

pregătirea acestor proiecte, de unde se poate obţine?  
Toată documentaţia legată de aceste proiecte se poate 

obţine de la Compartimentul de Cultură şi Sport, din cadrul 
Primăriei oraşului nostru.  

Şi finanţarea?  
Finanţarea programelor aprobate se va face după atri-

buirea contractelor de finanţare.  
Vă mulţumesc pentru aceste informaţii!
Şi eu vă mulţumesc pentru buna informare a cetăţenilor 

oraşului nostru şi pentru promovarea Recaşului prin interme-
diul „Jurnalului Naţional al Primăriilor“. 

Domnul Eftimiu Drăgoi din oraşul Recaş, ne întreabă cât ajută o 
singură doză de vaccin? Domnule Drăgoi, studii peste studii și 

iar studii despre virusul SARS-CoV-2, care mai are, se pare, suficiente se-
crete pentru a-i ține pe oamenii de știință cu atenția concentrată la maxim 
asupra evoluției acestui coronavirus, care se lasă greu învins, dar și despre 
vaccinurile COVID-19, dezvoltate într-un timp record, a căror eficacitate 
a fost pe deplin confirmată, dar ale căror efecte pe termen lung rămâne să 
fie descoperite. Un ultim astfel de studiu legat de vaccinuri a fost efec-
tuat de oamenii de știință de la Imperial College London și publicat în 
revista Science. Cercetătorii au dorit să afle care este, în relitate, efectul 
unei singure doze de vaccin, subiect despre care, în spațiu public, circulă 
o sumedenie de informații mai mult sau mai puțin avizate.   

Experții au ajuns la concluzia că o singură doză de vaccin crește 
gradul de protecție împotriva diferitelor variante ale coronavirusului 
SARS-CoV-2, dar NUMAI ÎN CAZUL celor care au trecut, anterior, prin 
boala COVID-19, provocată de virusul SARS-CoV-2.   

Este bine să știți...

Consumatorii mai au timp până la finalul lu-
nii iunie pentru a se informa și a decide cu 

ce furnizor vor semna contractul la energie electrică. 
Deci este bine să știți câteva detalii importante.  

În primul rând, semnarea unui nou contract de 
furnizare de energie electrică, pe piața liberă, se 
poate face chiar și online, fără a sta la cozi.  

În mod normal, consumatorii ar fi trebuit să 
primească deja de la actualul lor furnizor oferta cea 
mai avantajoasă, precum și reducerea comercială 
acordată, cu mențiunea perioadei de aplicare.  

Dar dacă până la 30 iunie 2021 nu decideţi să 
treceţi în piața concurențială, veţi pierde reducerea 
aplicată până atunci și veţi beneficia, în continuare, 
de serviciul universal, care, în principiu, este mai 
scump.  
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SÂNMIHAIU ROMÂN Timiș

 Pagină realizată de Luminița MUNTEANU

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

„Detest gâlceava inutilă, certurile de dragul certurilor și reproșurile 
fără fundament!“ 

Domnule primar, revenind în  
comuna dumneavosatră şi mulţu-
mindu-vă pentru amabilitatea de a 

mă primi pentru acest dialog, trebuie să vă spun că am obser-
vat cu reală admiraţie că ați refăcut întreaga zonă centrală a 
comunei și am remarcat și un platou generos.  

Doamnă Luminiţa, era necesar acest platou pe care l-ați 
remarcat, mai ales pentru adunările populare prilejuite de di-
verse sărbători, cum ar fi rugile. Era nevoie de o zonă protejată 
și amenajată civilizat.  

Chiar şi satele…  
Da, cât privește satele aparținătoare și acolo, la Utvin şi 

Sânmihaiu German, lucrările sunt finalizate în zona centrală.  
Același lucru l-am observant şi în apropierea Bisericilor.  
Da, și acolo am alocat fonduri necesare pentru lucrări la 

Sfintele Biserici și pentru că am ajuns cu dialogul aici vreau 
să mulțumesc și oamenilor care, ca voluntari, au sprijinit acest 
efort comun.  

Când a luat naștere, domnule primar, parcul din Utvin?  
Acum doi ani. Şi acolo vorbim despre un parc întins pe un 

sfert de hectar, un parc dotat cu spații și corpuri de joacă pen-
tru copii, cu instalație automată pentru udat spaţiul verde…  

S-a muncit acolo, nu glumă!  
Sigur că s-a muncit, s-a salubrizat toată zona, s-au înlăturat 

betoanele…  
La Utvin, din câte știu, aveți în derulare o lucrare mare.  
Acolo avem două mari lucrări, cum bine ați spus, o gră-

diniță pentru copii, avem una funcțională pe care am consolidat-
o, o clădire veche, foarte veche. Am alocat fonduri nece-sare 
consolidării pentru a putea funcționa, dar între timp, noi am 
primit o finanțare europeană pentru grădiniță și pentru 18 km  
de asfalt. Tot aici mai avem o finanțare pentru un Afterschool.  

Când preconizați că veți începe lucrările la acest proiect? 
      Cât mai repede. În acest an cu siguranță vom trece la lu-
crările pentru fundație.  

Mereu revin cu plăcere în comuna frumos gospodărită de domnul Mărcuţi, edilul ei, şi 
de fiecare dată sunt bine primită de acest om, care mereu îşi găseşte o frântură de timp 

pentru a păstra contactul cu consătenii săi, precum şi cu cititorii din alte judeţe, prin intermediul 
„Jurnalului Naţional al Primăriilor”.  

La Sânmihaiu Român?  
La Sânmihaiu Român, problema grădiniței este rezolvată, 

aici avem o grădiniță nouă…  
Frecventată de câți copii?  
În jur de 90 de copii. Și par puțin surprins când ros-

tesc această cifră, pentru că nimeni nu ar fi putut prevedea  
un număr atât de mare, motiv pentru care, iată, începe să fie 
neîncăpătoare. Dar noi suntem pregătiți, am reamenajat și 
spaţiul grădiniței vechi astfel că îi așteptăm cu drag. Pătuțurile 
sunt pregătite!  

Ce detestați în relațiile cu oamenii în general?  
Detest gâlceava inutilă, certurile de dragul certurilor şi 

reproșurile fără fundament. Cred că oamenii pot și trebuie să 
trăiască în armonie mai ales atunci cât sunt aleși pentru a sluji 
unui scop comun.  

Care e sfatul pe care l-ați da tinerilor din comună?  
Eu nu-mi permit să dau sfaturi nimănui, dar eu trăiesc con- 

vins că acolo unde lucrezi, după ce pleci din acel loc, oamenii 
să vadă că ai lăsat ceva bun pentru comunitate în urma ta.  

Despre transportul metropolitan ce-mi puteți spune?  
Sunt mulțumit de buna funcționare a acestei colaborări, si- 

gur că, așa cum am mai spus, dacă stai de vorbă cu zece oameni,  
o să auzi că oamenii vor zece curse în plus la zece ore diferite.  

Prețul unui bilet diferă de distanță?  
Deloc, prețul e unic: 2,50 lei, chiar dacă mergi la Sânmi-

haiu German. Și este bine să se știe că Primăria comunei Sân-
mihaiu Român participă la cofinanțarea acestui cost atât de re- 
dus cu sume cuprinse între 40 și 50 de mii de lei. Cred că nimă- 
nui nu i se pare mic acest efort al primăriei. Sunt bani mulți, dar... 
       Pe teren agricol nu am pășit deloc în dialogul nostru…  

Ei și acolo avem un proiect privind exploatațiile agricole, 
un drum care nu va mai aduce tractoarele pe drumul județean, 
drum care va măsura și el aproximativ 12 km. Avem aceste 
proiecte, aceste obiective, pe care într-un an sau doi sper să le 
definitivăm.  

Sărăcia noastră ne omoară,
De atâta marș ne doare splina,
Cine iese ultimul din țară
E rugat să stingă și lumina.
N-avem nici o șansă de izbândă,
Vom rămâne bieți orfani pe-aicea,
Dacă, supărați pe cei la pândă,
Am trezit din moarte cicatricea.
C-un refren de muzică ușoară,
Într-un fel, ne recunoaștem vina,
Cine iese ultimul din țară
E rugat să stingă și lumina.  

Eleva Simona Drăgoi din comuna Sânmihaiu Român, ne întreabă cum se scrie 
corect: „Totodată sau tot o dată”? Dragă Simona, cuvântul totodată este adverb, 

provenit din tot + o + dată și se scrie legat atunci când are sensul de concomitent, simul-
tan, în același timp.  De exemplu: A fost mulțumit și, totodată, plăcut surprins.  Înlocuind 
adverbul cu unul din sinonimele lui, putem decide dacă acesta se scrie legat (în cazul în 
care propoziția își păstrează sensul). A fost mulțumit și, în același timp, plăcut surprins.  
Preaiubitule, tu lucrezi cu credincioșie în tot ce faci pentru frați și pentru străini totodată. 
(3 Ioan.1:5) Îți voi răspunde și la aceasta, ție și prietenilor tăi totodată. (Iov 35:4)  

Dacă propoziția devine aberantă când înlocuim cu sinonimul (sau dacă avem de-a 
face cu o repetiție (tot, la fel), scriem separat. De exemplu: Am fost o dată la mare și tot 
o dată la munte. Este evident faptul că nu a fost la mare și în același timp la munte. Deci, 
din acest motiv, scriem tot o dată separat. În acest enunț este clar că persoana respectivă 
afirmă că a fost o singură dată la mare și tot o singură dată la munte.  

Actualitatea clasicilor  
Cine iese ultimul din ţară  

(fragment) 
 Adrian PĂUNESCU

Rubrica elevilor                             
Elevii ne întreabă, noi răspundem
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CHECEA Timiș

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Domnule Ioan Breje, primă-
vara a venit cu speranțe de bine, 
cu mult optimism și o deschidere 
a oamenilor către comunicare și 

viață neîngrădită de reguli și frici de infecții și boală. Pan-
demia de coronavirus pare a dispărea încet. Cum e pe la 
dumneavoastră, prin frumoasa comună Checea, aflată nu 
departe de Timișoara?  

Domnule Miron, în această perioadă este bine și sunt 
speranțe, într-adevăr, de mai bine, dat fiind că pandemia dă în 
retragere, iar oamenii se simt mai liberi și mai relaxați, cu gân-
dul la vacanțe și la călătorii. Vom vedea cu ce restricții vom 
rămâne după 1 iunie, fiindcă multe dintre acestea vor dispărea. 
Sperăm ca încet-încet să intrăm în normalitate. Din păcate, în 
Checea situația este un pic mai dificilă la jumătatea lunii mai, 
din cauza coronavirusului, dar vom depăși aceste probleme. 
Mai sunt câteva comune la fel ca noi, dar vom trece în scurt 
timp peste toate și, cu siguranţă, vom reveni la normalitate, la 
fel ca întreg județul Timiș. Avem, cum spuneam, câteva ca-
zuri de „COVID”, dar treptat-treptat oamenii se vindecă și va 
scădea rata de infecție. De altfel, la nivel de județ e sub unu 
gradul de infectare și cu siguranță va scădea și mai mult și 
atunci și noi vom reveni la normalitate.  

În general, cum v-ați descurcat cu pandemia la Checea?  
Ne-am descurcat foarte bine, am încercat să o ținem sub 

control și am reușit. Am avut și avem o campanie de informare 
foarte bună, avem o comunicare eficientă cu cetățenii în ceea 
ce privește respectarea normelor de protecție anti-COVID. 
Domnul primar Florea, împreună cu mine și cu poliția locală, 
am fost întotdeauna alături de oameni și am ținut cu ei o bună 
legătură, am discutat foarte eficient și am reușit să îi informăm 
despre măsurile ce trebuie respectate. Oamenii au înțeles că 
este normal în această situație dificilă să poarte mască, să 

„Domnul primar Florea este un om extraordinar, 
a fost singurul candidat la primărie. Nici nu a avut contracandidat!“

Ioan BREJE - Viceprimar al comunei Checea

Despre frumoasa localitate Checea și despre multe alte proiecte demne de prezentat, am 
discutat cu domnul viceprimar Ioan Breje, care a avut disponibilitatea de a ne acorda 

un interesant interviu pentru „Jurnalul Național al Primăriilor”.  
păstreze distanța și să se dezinfecteze pe mâini cât mai des.  

Cum merge vaccinarea în Checea?  
Noi am avut o dicuție cu medicii de familie din locali-

tate și se vor face imunizările la dispensarul din comună cu 
noul vaccin Johnson&Johnson. Este foarte bine că nu e nevoie 
decât de un vaccin, nu mai trebuie și rapelul. Atunci treaba va 
merge mult mai ușor. Oamenii vor să se vaccineze, fiindcă au 
înțeles că este spre binele lor, al familiilor lor și al comunității. 
Cetățenii dacă sunt vaccinați, dacă ne imunizăm cât mai mulți, 
atunci virusul nu se mai propagă în localitate. Nu vom avea 
cazuri și vom putea să ne deplasăm liber și să ne întâlnim între 
noi fără teama de a ne infecta. Oamenii au înțeles și vor să se 
vaccineze. Toți dorim să revenim la normalitate. Cetățenii din 
Checea pot veni cu buletinul la dispensar și vor fi vaccinați în 
câteva minute, fără programare. Asta este foarte bine.  

Așadar, campania de vaccinare merge bine în Checea?  
Da, încercăm să facem să se desfășoare în bune condiții. În 

plus mai avem o campanie axată pe vaccinarea persoanelor cu 
dizabilități, fiindcă acestea reprezintă un segment al populației 
cu risc. Vine echipa și îi vaccinează la domiciliu pe cei care 
nu se pot deplasa. Avem câteva persoane, nu sunt multe, nede-
plasabile. E o acțiune care se desfășoară în colaborare cu Pre-
fectura Timiș.   

Cum decurge viața politică în Checea?  
Consiliul Local Checea are 11 consilieri locali, dintre care 

nouă sunt de la PNL și doi de la PSD. Atât. Nu mai sunt alte 
partide politice în comună. Domnul primar Florea a fost sin-
gurul candidat la primărie. Nici nu a avut contracandidat, dar 
și merită, că e un om extraordinar și un edil foarte bun. Își face 
treaba foarte bine şi este iubit de oameni.  

Domnule viceprimar, vă mulţumesc pentru acest dialog.  
Şi eu vă mulţumesc pentru felul frumos în care ne 

promovaţi comuna pe plan naţional.

Un proiect demn de admirat la Checea  

Comuna Checea este aşezată în câmpia joasă a Banatului din vestul 
judeţului Timiş, la distanţa de 38 km faţă de municipiul Timişoara 

şi 18 km de oraşul Jimbolia. Checea, privită după locuitorii ei, e un spaţiu 
cultural de o remarcabilă complexitate, aici găsim sârbi, croați, rromi, 
maghiari, români.  Unul dintre marile proiecte demne de admirat este orga-
nizat de Consiliul Local Checea. Astfel, la prima ediție a concursului „Cea 
mai frumoasă gospodărie” pentru anul 2020 au fost premiaţi cei mai harnici 
gospodari.    

Prin concursul „Cea mai frumoasă gospodărie”, Primăria și Consiliul 
Local Checea încearcă stimularea unui spirit competitiv prin promovarea, 
celor mai frumoase gospodării din localitate. S-a avut în vedere, atât spaţiul 
din exteriorul curţilor, cât şi curtea sau exteriorul caselor 
și mai multe criterii: spaţiu verde tuns şi îngrijit, prezenţa 
florilor, a pomilor fructiferi îngrijiţi, a pridvoarelor cu flori, 
a unor curţi curate şi îngrijite, a unei zugrăveli pe pereţii 
exteriori.  

Rezultatul a fost evident:  Locul I - Grosz Daniel. 
Locul II- Pîrvan Gheorghe. Locul III- Costici Dorin.  

Ne-am interesat pentru dumneavoastră...  
Chiar dacă nu o folosiţi, 

trebuie să plătiţi!  

Cu alte cuvinte, orice mașină înmatriculată, 
chiar dacă proprietarul nu o folosește și o 

ține în curte, este obligat să încheie pentru aceasta 
o asigurare RCA. În cazul unui accident în care 
a fost implicată o astfel de mașină, va răspunde 
civil și proprietarul, adică i se vor putea cere 
despăgubiri și acestuia, nu numai celui respon-
sabil pentru incidentul rutier.  

Vehiculele pot fi ținute fără asigurare numai 
în două situații: u dacă sunt radiate din circulație; 
u în cazul în care asigurarea RCA este suspendată.  

Persoanele care nu încheie o asigurarea RCA 
riscă amenzi de la 1.000 la 2.000 de lei cât și pier-
derea certificatului de înmatriculare al vehiculului.  
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SAVÂRSIN
)

, Arad

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

În prezența Majestății Sale Margareta, „Fundația Colec-
ția Familiei Regale a României” a deschis, în 9 mai 

2021, șirul evenimentelor prilejuite de deschiderea pentru 
public a Domeniului Regal Săvârșin. Cu acest prilej a avut 
loc lansarea volumului „Povestea Castelului Săvârșin” sem-
nat de Alteța Sa Regală principele Radu. La manifestare a luat 
parte și Alteța Sa Regală, prințesa Sofia. Din păcate, din cauza 
respectării normelor de protecție anti-COVID s-a permis un 
număr limitat de persoane în Satul Regal de la Săvârșin.  

În prefața cărții, Majestatea Sa Margareta a vorbit cu 
emoție despre primele zile petrecute în castel. „Primul lucru 
care îmi vine în minte când vorbesc despre Săvârșin este ar-
monia castelului și a parcului. Proporții frumoase, culori ex-
traordinare, o lumina caldă și plină, spațiu și tihnă. Armonia 

a fost completată fără îndoială de mâna bunicii mele care a 
tranformat edificiul într-un cămin plăcut și elegant. Pe urmă 
există această amprentă istorică de neșters a întregului dome-
niu. Sute de ani, din Evul Mediu și din istoria modernă a Eu-
ropei, adunați într-un loc strâns legat de lume a puterii politice, 
economice și de eferversecență culturală a continentului. Do-
meniul Săvârșin este ca tatăl meu, un supravețuitor. A trecut 
printr-o mulțime de războaie, prin revoluții, prin foc și jaf. A 
rezistat tuturor restriștilor, iar astăzi se înalță de un alb imacu-
lat, iluminând o nouă lume, una care din fericire nu cunoaște 
niciuna dintre adevăratele întunecimi ale secolelor trecute. 
Apoi familia mea este atât de strâns legată de acest loc! Bu-

„Domeniul Săvârșin este ca tatăl meu, un supraviețuitor!“
Majestatea Sa MARGARETA - Custodele Coroanei Române

nica  și tatăl meu, mama și surorile mele, Radu și cu mine, toți 
îl purtăm în suflet, așa cum nutrești afecțiune pentru ceva care 
te unește cu celălalt în inimă și în minte…!”  

La rândul său, ASR principele Radu a explicat de ce a 
scris această carte: „Volumul este un obiect foarte frumos. Am 
găsit că este de datoria mea să prezint lucruri de care nimeni 
altcineva cred că nu ar fi vorbit. Acel an 2000 coincide cu în-
ceputul unui nou mileniu și secol. Întoarcerea regelui Mihai 
și a reginei Ana s-a petrecut în 2001. Astfel am făcut această 
călătorie. Regele s-a întors într-o casă complet goală. Nu se 
mai aflau nici măcar prizele, nici ușile, nici ferestrele, oglinzile 
de la baie sau podelele. După două decenii, castelul, parcul și 
satul regal în care vă aflați arată bine fiindcă noi am parcurs un 
drum cât o viață. Azi mergeam pe meridianele lumii unde eram 
invitați, pentru ca a doua zi să revenim aici ca să continuăm 
reparația castelului. Poimânie mergeam la București unde Re-

gele vorbea în parlament, iar răspoimâine reveneam pentru a 
planta copacii dispăruți și să lucrăm intens la refacerea edifici-
ului. Noi nu am avut privilegiul ca renașterea castelului să aibă 
loc într-un anumit timp dat. Am mers încet, încet și am ajuns 
până în acest punct astăzi. Povestea castelului Săvârșin este o 
poveste de viață, o poveste de familie, pas cu pas în existența 
noastră plină de dezamăgiri și bucurii.”  

Castelul a fost construit între anii 1650-1680 de către fa-
milia Forray. În timpul răscoalei lui Horea, țăranii răsculați din 
împrejurimi au incendiat castelul. El a fost refăcut, dar în tim-
pul mișcării revoluționare din 1848 a fost din nou incendiat. În 
anul 1870, castelul primește forma actuală. El este format din 
trei niveluri, demisol, parter și etaj.
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DENtA Timiș

Pagină realizată de prof. Luminița EFTENIE

„Trăim într-o lume a testelor!“

Preaonorate Părinte, revenind în 
actualitate, credeţi că situaţia de azi 
din întreaga lume este un test pentru 
noi, credincioşii?  

Domnişoară profesor, trăim într-o 
lume a testelor: test pentru învăţătură, test pentru sănătate, de 
ce nu am avea şi noi un test de credinţă făcut de Iisus prin 
necazurile pe care le trăim? Femeia canaaneancă din Evan-
ghelie a luat testul cu brio, cu 10, datorită credinţei, sme-
reniei şi inteligenţei ei şi asta le doresc din tot sufletul meu 
credincioşilor mei, să ia testul la care îi supune Iisus cu multă 
credinţă, inteligenţă şi smerenie, ştiind bine că nu există în 
lume durere mai mare pentru nimeni decât durerea izvorâtă 
din suferinţa copiilor.  

Că tot vorbim de teste, de rezultate, care sunt planurile 
dumeavoastră de viitor?  

În ceea ce priveşte activitatea administrativă legată de 
viaţa bisericii, trebuie să spun că este foarte posibil ca eu să ies 

Aşa cum am promis în unul din numerele anterioare, continuăm discuţia cu Preaonoratul 
Părinte Achim Miloş din comuna Denta.  

Preot Achim MILOȘ- Parohia Denta

la pensie pentru limită de vârstă în toamna acestui an. Aş dori 
din suflet ca înaintea acestui moment să pot să îmi îndeplinesc 
o veche dorinţă.  

Care este dorinţa?  
Aceea de a electrifica clopotele bisericii. Nu vreau să fiu 

prooroc mincinos, dar simt şi văd că o mare parte a clasei poli-
tice este pornită împotriva Bisericii şi a lui Dumnezeu. Este 
extrem de posibil ca ajutorul bănesc pe care statul îl acodă la 
salarizarea preotului şi a personalului neclerical să fie retras şi 
atunci angajarea unui paraclisier ori a unui cântăreţ bisericesc 
va fi foarte grea din lipsa banilor. Nici cine să mai bată clopo-
tele spre a chema oamenii la rugăciune ori pentru a le vesti un 
necaz ori o bucurie nu va mai fi. Aşa mi-am motivat şi cererea 
prin care am solicitat primăriei un ajutor financiar care acum 
însă, în vremurile pe care le trăim, a făcut să fie foarte greu de 
acordat şi ca visul meu să se îndepărteze.  

Vă mulţumesc, Părinte.  
Şi eu vă mulţumesc! 

Oamenii de la C.S. Denta sunt oa-
menii faptelor și nu ai vorbelor. 

Aici mă refer la toți cei care suntem implicați 
în acest proiect, administrația locală, primar, 
președinte de club, antrenor și sportivi. Sunt 
oamenii faptelor deoarece doar în câteva luni 
de la obținerea Certificatului de Identitate 
Sportivă a clubului „C.S. Denta“ au reușit 
să înscrie secția de Kickboxing în cadrul 
Federației Române de Arte Marțiale de 
Contact, de asemenea au legitimat în cadrul 
federației un număr de douăzeci de sportivi, 
care vor face treptat, fiecare dintre ei, pasul 
spre marea performanță. O veste îmbucurătoare a venit odată cu înscrierea în federație și 
legitimarea sportivilor, ușor - ușor vor începe să participe și la competiții. 

Luna viitoare, în data de 15 iunie, Clubul „C.S. Denta” va participa cu o parte 
dintre sportivi la un concurs numit „Turnament Kickboxing” în municipiul Satul 
Mare, competiție la care au fost invitați, iar pentru asta se vor deplasa în perioada 
14-16 mai la un schimb de experiență în localitatea Pitești, unde vor încerca să îşi 
aprofundeze cunoștințele, antrenându-se cu mai mulți sportivi din țară. Domnul 
antrenor Dan Pantiş ne mărturiseşte într-un scurt interviu: „Noi, fiecare dintre noi, sun- 

tem dedicați muncii  
noastre și facem lu-
crurile cu foarte multă 
pasiune, de aceea cred  
că, indiferent de obs-
tacole, vom merge îna-
inte cu o mentalitate de  
învingători, așa cum am  
fost crescuți și educați”. 

 Mult succes în toate 
competiţiile!

Clubul “C.S. Denta “ Din nou la școală

Domnul director al Şcolii 
din Denta, Ion Jinaru, ne 

informează că miercuri, 5 mai 2021 
au început şcoala cu prezenţă fizică 
toţi elevii din comună, cu excepţia 
celor din clasa a VIII-a. Aceştia 
şi-au început activitatea şcolară 
cu prezenţă fizică, în scenariul 
verde, abia în data de 10.05.2021, 
pentru a avea suficient timp să 
se pregătească pentru examenele 
naţionale de la disciplinele limba şi 
literatura română 
şi matematică, ce  
vor avea loc în da- 
ta de 22-23 iunie. 

Menţionăm 
că în anii trecuţi 
Primăria Denta, 
reprezentată de domnul primar 
Petru Tapanov, a premiat elevii cu 
rezultate deosebite la învăţătură din  
toate clasele, prin organizarea de 
excursii gratuite. Dacă în acest an 
se vor ridica restricţiile cauzate de 
pandemie, toţi copiii cu rezultate 
deosebite vor fi invitaţi să participe 
la această excursie devenită tra-
diţională. Astfel, urăm tuturor 
elevilor, aşa cum spune şi domnul 
director, „Spor la învăţătură!”. 
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SECUSIGIU Arad

 Pagină coordonată de Gheorghe MIRON

„Trebuie să mai fie și critici, dar să fie constructive, ajutătoare!“

Domnule viceprimar, știu că aveți 
proiecte minunate pentru dezvoltarea 

localității, dar fiindcă nu de multă vreme am ieșit din ano-
timpul rece, cum vă pregătiți de primăvară și de vară?  

Noi am făcut unele lucrări de mediu, cum ar fi curățarea 
terenurilor de gunoaie și tăierea ierburilor sau văruitul pomilor. 
Vom finaliza lucrările de asfaltare a străzilor, a sistemului de 
alimentare cu apă curentă, finalizarea lucărilor la școlile și 
grădinițele din localitate. E vorba de reabilitarea și moderniza-
rea lor. De fapt, la Sânpetru Mare construim o grădiniță nouă. 
Va fi dotată cu toate facilitățile și vor fi condiții foarte bune de 
educație pentru copii. Va fi adaptată situației moderne.  

Carevasăzică, totul va fi nou.  
Exact, va avea mobilier nou, parchet nou, geamuri și uși 

noi, sistem de încălzire centrală modernizat. Totul va fi nou. De 
asemenea, și la Sânpetru și la Secusigiu, se vor face școli noi 
din temelii. Vor fi construcții nou-nouțe. Sunt proiecte înce-
pute, dar vrem să construim și unele capele în comună, fiindcă 
nu sunt. Vor fi capele noi. Vom ridica aceste capele mortuare și 
în satele aparținătoare. Nu există așa ceva în localitate și se im-
pun aceste obiective, conform noilor legi europene. Mortul nu 
se mai poate ține acasă în cele trei zile. Trebuie ținut la capelă, 
așa cum a impus Uniunea Europeană. De aceea trebuie să con-
struim aceste locuri. Proiectele sunt în pregătire. Nu știu dacă 
le vom finaliza în acest an, dar noi le vom începe în Sînpetru 
German, Munar și Satu Mare.  

De unde veți avea finanțarea?  
Finanțarea va fi din fonduri proprii ale primăriei, de la 

bugetul local. Noi prea mulți bani nu am primit de la județ, 
dar avem la dispoziție ceva fonduri de la noi, de la buget și, 
prin urmare, am decis ca să construim aceste capele mortuare, 
care sunt foarte necesare, dat fiind că nu avem deloc și e mare 
nevoie, conform noilor reglemetări europene.  

Că veni vorba de buget, acesta a trecut de consiliul local, 
a fost votat de către consilieri?  

   Marius Horia STOICA - Viceprimar al comunei Secusigiu

Dacă în ediţia trecută a jurnalului nostru am vorbit cu primarul comunei Secusigiu, Gheor-
ghe Glad, acum am decis să discutăm cu domnul viceprimar Marius Horia Stoica, de la 

Patidul Mișcarea Populară, despre prezentul frumoasei comune Secusigiu, dar și despre proiectele 
de viitor. Domnul Horia Stoica a fost șef de post în comună timp de 15 ani, iar din 2020 a fost numit 
viceprimar, după ce a candidat la primărie.  

Da, din fericire, bugetul local 2021 a trecut, consilierii 
l-au votat. Ei au înțeles că este mare nevoie de acest buget și 
nu se putea bloca. Ar fi fost o mare greșeală. Era în interesul 
comunei și a cetățenilor ca să fie votat și consilierii locali l-au 
votat. Foarte bine au făcut. Acum avem buget și putem să ne 
facem treaba. A fost votat și de consilierii din opoziție și de cei 
de la putere.  

Au fost multe lupte?  
Nu, totul a decurs normal, cu unele critici și observații, dar 

așa funcționează politica în democrație. Trebuie să mai fie și 
critici, dar să fie constructive, ajutătoare. Așa s-a întîmplat și 
la noi: totul a fost în interesul comunei și al cetățenilor, chiar 
dacă opoziția s-a mai certat cu puterea. Important e că bugetul 
a fost votat de majoritatea consilierilor locali.  

Domnule viceprimar, cum stați cu pandemia în comună?  
În această perioadă este bine. Nu avem probleme cu CO-

VID-ul. Nu pot spune că am avut probleme mari. Au mai fost 
unele cazuri mai izolate, dar totul a trecut cu bine. Acum este 
în regulă. Problema a fost gestionată cu succes în comună. 
Am fost bine organizați. Probabil și Dumnezeu ne ocrotește, 
fiindcă rata de infectare a fost foarte mică.  

Cum merge vaccinarea în Secusigiu?  
Recent s-a întrunit o comisie la nivel de primărie, în frunte 

cu primarul, domnul Glad, viceprimarul, medicii de zonă și 
preotul și am analizat situația privind vaccinarea. A fost făcut 
un centru de vaccinare la Pecica în județul Arad. Să vedem 
cum programează medicii persoanele care se deplasează mai 
greu din localitate. Am decis cum să îi ajute primăria noastră 
pe acești oameni. E vorba ca să fie programați câte 15-20 de 
persoane, iar cu microbuzul școlii oamenii ajung la vaccinare. 
Primăria îi ajută cu transportul. Când ajunge vaccinul la medi-
cii de familie va fi mult mai ușor. Atunci se vor mai simpli-
fica lucrurile. Oamenii vor putea merge mai ușor la medicul 
de familie să se vaccineze. Medicul de familie din Secusigiu 
spune că la el s-au vaccinat mulți. 

Comuna Secusigiu din județul Arad este o fermecătoare aşezare cu o bogată 
istorie, cu un prezent luminos și cu un viitor plin de speranțe. Secusigiu 

se află situată în partea de nord-vest a câmpiei Vingăi şi se întinde pe o suprafaţă 
de 17.202 ha. În componenţa comunei intră patru sate: Secusigiu – reşedinţă de 
localitate situată la o distanţă de 31 km faţă de municipiul Arad - satele Munar, Satu 
Mare și Sânpetru German. Trebuie să amintim că potenţialul turistic al comunei 
este unul de excepţie. Parcul Natural „Lunca Mureşului”, rezervaţia naturală „Prun-
dul Mare”, biserică zidită în 1529 – Mănăstirea sârbească Bezdin situată pe malul 
râului Mureş, la 4 km de satul Munar, biserica distrusă de turci şi reconstruită între 
anii 1776 – 1781 în stil baroc, lacul cu nuferi albi din apropierea mănăstirii, pie-
trele de hotar de la Munar, ansamblul bisericii romano-catolice cu hramul „Sfinţii 
Apostoli Petru şi Pavel” (1774) şi Statuia Sfântului Petru, situate în centrul localităţii Sânpetru German. Acestea sunt cele mai 
importante obiective turistice ale comunei care nu trebuie să lipsească din agenda oricărui turist care vizitează aceste locuri. Iată, 
suntem în 2021, dar localitatea a rămas o minunată vatră de civilizaţie şi spiritualitate românească. Locuitorii săi au dus o viaţă, 
prin excelenţă, moral-creştină, biserica fiind lăcaşul sfânt, orânduit pentru îmbogăţirea spirituală a credincioşilor.  

Comuna pentru oaspeţii ei...  
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LENAUHEIM Timiș

Doamnă director Alexandra Paraschiv, cum decurge acti- 
vitatea în această primăvară la școala din Lenauheim?

Noi am început cursurile cu prezența fizică a elevilor în 
clase mai devreme, încă din luna martie. Am fost în scenariul 
verde, adică am avut o rată de infectare pe localitate mică, încă 
din martie, astfel că Școala gimnazială din Lenauheim se află 
într-o situație foarte bună, de aceea ni s-a permis să aducem 
elevii fizic la școală. A fost foarte bine, fiindcă astfel cursu-
rile se desfășoară mult mai ușor, iar comunicarea elev-profe-
sor decurge normal. Așadar, toți copiii, începând cu cei de la 
grădiniță, până la cei din clasa a opta, inclusiv, vin zilnic la 
școală. Scenariul verde S1 de organizare și desfășurare a cursu- 
rilor s-a aplicat din 15 martie 2021.  

Care este numărul elevilor?  
Numărul total de elevi înscriși este de aproape 600.  
Şi al cadrelor didactice?  
Numărul cadrelor didactice care își desfășoară activita-

tea în conformitate cu noul scenariu fizic în școală este de 49. 
Înainte de scenariul verde a fost aprobată aplicarea scenariului 
galben din data de 8 februarie. Atunci, o mare parte dintre elevi 
au venit la școală, dar 134 au urmat cursurile online.  

Acest fapt înseamnă că la Școala Gimnazială din Lenau-
heim cursurile au decurs aproape normal, deși este pandemie?  
     Exact, cursurile s-au desfășurat aproape normal, în afară 
de perioada când s-a întâmplat să fie scenariul roșu și când 
s-au închis toate școlile din Timiș. Asta s-a întâmplat în no-
iembrie, decembrie, ianuarie. Atunci am funcționat în sce-
nariul roșu, așa cum au funcționat toate unitățile școlare 
din județul nostru și din țară, iar copiii au beneficiat de 
învățământul online, pe platforma classroom.  

Cum a fost învățământul online?  
Învățământul online s-a desfășurat în condiții bune. 

Copiii și profesorii au făcut echipă foarte bună și au reușit 
să urmeze cursurile cu succes, pe laptopuri sau tablete. A 
fost stabilit un program cu o oră de 40 de minute. A fost 
mai redus programul, fiindcă e mai greu să stai mult timp 
cu elevii în fața unui ecran - 50 de minute. Este un efort 
mult mai mare și ne-am gândit să îi mai protejăm, să nu îi 
ținem cu ochii în ecran prea mult. Este mai obositor.  

Cum au reacționat elevii, profesorii și părinții la 
acest sistem online de învățămînt?  

Elevii, profesorii și părinții au înțeles situația, mai 
ales că, încă din martie 2020, noi ne-am confruntat cu 
învățământul online. Pandemia ne-a obligat să predăm on-
line. A fost ceva brusc, dar ne-am adaptat din mers. La 
noi la Lenauheim s-a făcut o platformă proprie încă din 

Alexandra PARASCHIV - Director Școala Gimnazială  Lenauheim 

 Pagină coordonată de Gheorghe MIRON

„Primăria Lehauheim și domnul primar ne-au ajutat foarte mult!“

Școală Gimnazială Lenauheim este situată în Câmpia Banatului, județul Timiș, la aproximativ 
50 km nord-vest de Timișoara. Unitatea școlară se află în centrul localității Lenauheim, locul 

de naștere al poetului romantic Nikolaus Lenau (1802-1850) și cuprinde trei școli gimnaziale și trei 
grădinițe cu program normal (Lenauheim, Bulgăruș, Grabaț). Spațiul pentru învățământ cuprinde 
33 de săli de clasă, toate dotate cu mobilier în stare bună și foarte bună, laboratoare de fizică, chimie, 
biologie, informatică și limbi moderne - toate funcționale. De asemenea, mai există 6 săli de sport - 3 
la școli și 3 la grădinițe - și terenuri de sport. Bineînțeles că școala are și bibliotecă și sunt asigu-
rate manuale școlare pentru toți elevii. Atmosfera din școală este propice pentru dezvoltarea unui 

învățământ de calitate. Pentru a afla mai multe despre activitatea Școlii gimnaziale Lenauheim în pandemia COVID19, prof. 
Alexandra Paraschiv a avut disponibilitatea să acorde un interviu „Jurnalului Național al Primăriilor”.  

2020. A fost foarte utilă și ne-a ajutat foarte bine. E funcționat 
excelent, iar cursurile au decurs bine.  

Au existat şi probleme?  
Bineînțeles că avea și lipsuri. Nu se putea realiza sută la 

sută un contact dintre profesori și elevi. Din septembrie, de 
când eu am revenit din concediul de maternitate, am decis că 
e mai bine să lucrăm pe classroom. Aici îi vedem foarte bine 
pe copii și cursurile se desfășoară foarte bine, ca și cum ne-am 
afla în clasă, față în față. Platforma este foarte bună și eficientă 
și ne ajută foarte mult. La început a fost un pic greu, fiindcă 
a trebuit să schimbăm platforma și a trebuit să ne obișnuim 
cu noua platformă, dar rezultatele au apărut imediat. Treaba 
a mers foarte bine atât pentru elevi, cât și pentru profesori. În 
scurt timp toți s-au obișnuit și le place mult noua platformă.  

Primăria Lenauheim a ajutat foarte mult școala, cum a 
fost cu tabletele și laptopurile necesare învățământului on-
line? 

Da, Primăria Lenauheim și domnul primar ne-au ajutat  
foarte mult. Școala a primit un sprijin total de la primărie. Fără 
ajutorul primăriei școala nu s-ar fi descurcat. Noi avem în to-
tal 27 de clase de elevi. Pentru cei din ciclu gimnazial fiecare 
clasă este dotată cu laptop, videoproiector și tabletă. Toate au 
fost achiziționate printr-un proiect făcut de primărie. Urmează 
și pentru celelalte 15 clase din ciclul primar să fie dotate cu 
toate acestea. Există deja proiectul făcut. Avem în plus multe 
tablete primite din donații.
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BÂRZAVA
„Am iubit întotdeauna pragul locuinței părintești, holda și datina, 

obiceiurile și neamurile din Banat!“

Arad

 Pagină realizată de Gheorghe MIRON

 Domnule profesor Petru Leric, 
cum de v-ați făcut profesor?  

Domnule Miron, eu am avut înaintași foarte buni care au 
știut să îmi insufle dragostea de carte și de învățătură, au știut 
să privească în viitorul meu și au știut să potrivească treburile 
foarte bine în interesul nu numai al meu, ci a tuturor elevilor pe 
care i-au educat. Eu datez din anii 50 și ce au zis ai mei: „Hai 
să mai terminăm cu gospodăria agricolă!” și așa am ajuns la 
școli prin Timișoara, apoi pe la Cluj, dar mie mi-a rămas gân-
dul acasă și am iubit întotdeauna pragul locuinței părintești, 
holda și datina, obiceiurile și neamurile din Banat.  

Așadar sunteți un mare iubitor de datină?  
Eu sunt un mare iubtor de datină și neam și cum am mai 

spus eu am avut părinți iubitori și niște dascăli foarte buni care 
m-au ajutat mult și m-au educat foarte bine. Eu fac parte din 
primii absolvenți de școală gimnazială de opt ani. Dascălii mei 
au avut harul de a ști să îmi ofere o educație aleasă. Eu am 
prins de la ei ceea ce trebuia și ceea ce voiau ei să îmi inocu-
leze. Ne-am conformat dorințelor lor de a ne fi și nouă mai 
bine. Asta era psihopedagogia de atunci. Din generația mea au 
ieșit și profesori și ingineri și medici. Le mulțumim dascălilor 
noștri. Cu acest imbold al lor m-am îndreptat către școală.  

Aţi prins şi anii...  
Am prins și anii de dezgheț 70 până către 78. Exact în 78 

m-am căsătorit tot cu o iubitoare de școală, cu o profesoară 
și astfel am făcut o partidă foarte reușită și pentru noi și pen-
tru cei din jurul nostru. Îi mulțumesc soției, fiindcă am avut și 
avem o viață foarte frumoasă și fericită împreună.  

Cum era, domnule, să fii profesor în anii aceea ai seco-
lului trecut, mai ales că exista acel regim de tristă amintire?  

Eu dibuisem, înțelesesem să nu mai spun lucrurilor pe 
nume decât discret, printre rânduri, să zicem așa. Elevii făceau 
ochii mari. Cum, domnule profesor, că noi nu vedem nimic? 
Cred că și reușeam să prezint realitatea printre rânduri. Era și 
frumos și greu. Am avut în Timișoara niște profesori extraor-
dinari. Ei aveau o pregătire foarte bună și au știut să ne insufle 
dragostea de școală pentru meseria de dascăl. Ei erau stâlpii 
societății și au făcut din mine un bun profesor.  

Cum erau elevii de atunci?  
Elevii de atunci erau cuminți și foarte conștiincioși. Erau 

de acasă obișnuiți să respecte totul și chiar ajungeau la școli 
cu cei șapte ani de acasă. Am prins generațiile colegilor mei 
de școală gimnazială care au ajuns să aibă nepoți la mine la 
școală. Am avut elevi cu părinți înțelegători. Era o relație foar-
te bună dintre profesori, elevi, părinți și invers. Tot ceea ce 
simțeam noi și puneam pe tapet în relația cu comunitatea și 
părinții mergea foarte bine. Relațiile au fost un succes, au fost 
benefice pentru elevi  întotdeauna. Comunicarea bună a fost în 
folosul lor și i-a ajutat mult să evolueze.  

Domnule profesor, elevii din ziua de azi cum vi se par?  

Petru LERIC

Când Vasile Todi mi-a sugerat să-l întâlnesc pentru un dialog înregistrat pe interlocutorul 
meu din această pagină, mi-a spus: „Dacălul acesta este un personaj, un personaj decupat 

din legendele frumoase ale acelui ţinut.” Şi precum citiţi, în această primă parte a interviului, Todi 
avea dreptate.  Un dascăl cu 38 de ani de activitate în aceeaşi comună! 

Sunt elevi minunați care iubesc mult tehnica modernă și 
înalta tehnologie, fără computere nu mai pot activa. Școala on-
line nu se poate face fără computere. E o evoluție extraordinară. 
A fost o șansă în această pandemie. Școala online a fost utilă 
și salvatoare în pandemie. Noi îl citeam pe Jules Verne care 
vorbea în cărțile lui despre viitorul tehnicii și noi ne miram. 
Ce e asta? Acum, iată că trăim aproape ceea ce descria el în 
romanele lui futuriste. E o tehnică modernă care ne salvează și 
este folositoare pentru școală și pentru elevi. Acum, copiii au 
evoluat foarte mult și știu să se folosească de această tehnică 
reprezentată de computere.  

Apropo de pandemie, cum vi se pare școala în pandemie?  
Foarte grea. Profesorii de astăzi sunt minunați și fac tot 

ceea ce pot pentru a-i educa pe elevi. Nu vreau să supăr pe ni-
meni, dar pandemia le-a făcut viața foarte grea. Totuși, ei s-au 
descurcat. Am fi vrut cu toții ca situația să nu fie asta pe care o 
trăim cu toții. Am fi vrut ca totul să fie mai bine, dar sperăm să 
treacă totul, iar activitatea în școală să revină la normal, pentru 
liniștea profesorilor, a elevilor și a părinților. Cu toții au depus 
eforturi mari în pandemie să le ofere condiții bune de educație 
copiilor și cred că au reușit.  

Cât aţi activat dumneavoastră în slujba şcolii româneşti...  
Cât am activat eu la nivel local am pus mult suflet să ajut 

școala și pe elevi, ca activitatea să meargă foarte bine și cred că 
am reușit. A fost o perioadă minunată cu problemele inerente, 
dar am reușit să izbândesc întotdeauna nu numai cât am fost di-
rector de școală în localitate, ci și ca profesor. Nu vreau să par 
critic pentru școala de astăzi. Fiecare cu perioada lui. Atunci 
când am activat eu a fost una, acum este alta.  

Domnule profesor, vă mulţumesc pentru amabilitate!  
Şi eu vă mulţumesc, domnule Miron! 

Din albumul comunei  

 Domnul profesor Leric, la întâlnirea cu fostul ministru 
al învăţământului, doamna Ecaterina Andronescu, aflată în 
vizită de lucru la Bârzava. Al doilea din dreapta imaginii pri-
marul comunei, domnul Gabriel Faur.
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FELNAC Arad

„Sunt foarte multe cheltuieli pe care guvernul le transferă 
în sarcina noastră!“

Ioan MALIȚA - Primar al comunei Felnac

Da, există oameni care sfinţesc prin munca lor pământul pe care trăiesc. Şi, din fericire, nu 
sunt puţini aceşti oameni. Din păcate ei sunt discreţi, străini cu totul de modul vocal al 

politicienilor care îşi trâmbiţează pe unde apucă doar promisiuni deşarte. Chiar dacă unii din aceşti 
oameni destoinici îşi desfăşoară activitatea în munca de administraţie, ei vorbesc rar despre rezul-
tatele muncii lor. De altfel, vorba domnului Maliţa, în munca legată de administraţie, vorbesc doar 
faptele. Şi chiar despre fapte şi proiecte am şi vorbit…  

Domnule primar Ioan Malița, în aceste zile, ați finalizat 
bugetul pe anul 2021. La ce să se aștepte cetățenii comunei, 
din partea administrației locale, în acest an?  

Într-adevăr, am finalizat bugetul, din păcate cu mare 
întârziere, din cauza bâlbelor de la nivel național, buget pe 
care îl vom aproba în această săptămână în Consiliul Local. 
Bugetul comunei se ridică în acest an la 6,7 milioane de lei, o 
sumă pe care am fi dorit-o mult mai mare, dacă adăugam ca și 
în anii trecuți fonduri guvernamentale care veneau pe diferi-
te proiecte. Din păcate, de când e actuala guvernare, fondu-
rile guvernamentale sunt tot mai puține, așa că trebuie să ne 
descurcăm pe cont propriu. Va trebui să realizăm investițiile 
pe care ni le-am propus din taxele și impozitele încasate, astfel 
că e foarte important ca cetățenii să conștientizeze că avem 
nevoie de banii din aceste taxe, dacă dorim să facem tot ceea 
ce ne-am propus. De asemenea, depindem în mare măsură de 
alocările trimestriale de la Ministerul Finanțelor și sperăm să 
nu mai avem blocaje, cum s-a întâmplat în anii trecuți, când 
banii au venit foarte greu. Și așa suntem în întârziere din cau-
za aprobării bugetului național, iar în loc să fie demarate deja 
lucrările noi abia acum aprobăm investițiile pe 2021.  

Cum vor fi împărțiți acești bani?  
Din cele 6,7 milioane de lei, majoritatea vor merge către  

cheltuieli de funcționare, către salarii, învățământ, asistenți per- 
soane cu handicap, burse, subvenții și așa mai departe. Sunt  
foarte multe cheltuieli pe care guvernul le transferă în sarcina 
noastră, fără însă a ne sprijini cu fondurile necesare. Drept ur-
mare, doar mică parte, 1,1 milioane de lei, vor merge către dez-
voltare, adică pentru diferite proiecte și investiții din comuna 
noastră.    

Dacă tot ne aflăm la capitolul fapte, cu ce bani veţi 
finanţa investiţiile pentru anul în curs?  

Majoritatea investițiilor vor fi realizate din bugetul local, 
pentru că mai avem foarte puține proiecte finanțate cu bani de 
la guvern, după ce am finalizat asfaltarea străzilor din comună 
și reabilitarea celor două școli, proiecte prin care în ultimii 
ani au venit milioane de euro în comuna noastră. Ultimul pro-
iect rămas pe Programul Național de Dezvoltare Locală, din 
perioada guvernării PSD, este reabilitarea primăriei, unde am 
reușit să reluăm lucrările, proiect care va fi finalizat în acest 
an. Din bugetul local, am alocat fonduri pentru reabilitarea 
aleilor în cimitire, modernizarea pieței, despre care am vorbit 
în numărul trecut al ziarului comunei, extinderea, reabilita-
rea și modernizarea rețelei electrice, reabilitarea sediului PSI, 
achiziționarea unei autospeciale PSI, construire garaj auto. O 
investiție importantă este pietruirea drumurilor agricole.  

Aţi majorat impozitele?  
Da, cum spuneam și la începutul anului, am majorat im-

pozitele pe terenurile agricole, iar toți acești bani rezultați din 
majorare îi alocăm pietruirilor. Vrem să pietruim toate intrările 
în sat dinspre terenurile agricole, cel puțin pe o lungime de 500 
de metri, fiindcă toamna și iarna se aduce noroiul pe străzi, 

pe drumul județean și se crează un disconfort. Prin aceste pie-
truiri cred că vom rezolva problema și vom scăpa de noroiul 
de pe drumurile cu asfalt. De asemenea, am alocat bani pentru 
achiziția complexului de la intrarea dinspre Călugăreni, despre 
care am vorbit în numărul trecut. Am avut un nou proces, legat 
de acel complex, fiind dați în judecată de firma de insolvență, 
dar l-am câștigat și pregătim licitația, să achiziționăm tot com-
plexul. Nu înainte însă de a face o evaluare a clădirilor, pentru 
că în timp imobilele s-au degradat și e nevoie să avem o ima-
gine exactă a ceea ce e acolo.  

Orice comunitate, fie ea urbană sau rurală, îşi ancorează 
dorinţa de confort pe două direcţii: gaz şi canalizare?  

Noi am prins în buget cofinanțările necesare pentru toate 
proiectele pe care le avem depuse, la diferite ministere sau com- 
panii naționale. Am prevăzut bani pentru confinanțări la ex-
tinderea și reabilitarea primăriei, la proiectul de asfaltare zona 
industrială, înființarea rețelei de gaz metan în comuna Felnac, 
înființarea rețelei de canalizare, sala de sport, extinderea și re-
abilitarea căminului cultural. De asemenea, am achitat ce mai 
era de achitat pentru buldoexcavator, astfel că am finalizat și 
acel proiect. După cum vedeți, noi suntem pregătiți din toate 
punctele de vedere să dezvoltăm comuna Felnac, să introducem 
canalizarea, gazul, să asfaltăm zona industrială, astfel încât să 
atragem noi investitori, care să creeze noi locuri de muncă.  

În acest caz…  
În acest caz rămâne ca și guvernul să arate deschidere 

față de zona rurală, să aloce fonduri prin programele pe care 
le tot anunță, dar care nu mai demarează sau nu beneficiază de 
finanțări. În acest an se vor deschide și noile finanțări europene 
și avem speranțe că în cele din urmă, într-un fel sau altul, vom 
obține banii necesari pentru ca aceste proiecte să prindă viață. 
Nu e ușor, a venit și această criză peste noi, generată de noul 
coronavirus, iar asta face ca lucrurile să fie blocate de câteva 
luni, la nivelul administrației centrale.  

Domnule primar, a trecut mai bine de un an de când bu-
curiile colective au fos suspendate. Ce va urma?  

Din păcate, acest capitol nu depinde numai de noi. Sun-
tem în pandemie și nu putem decide noi dacă vom organiza 
sau nu aceste evenimente. Am alocat fondurile necesare pen-
tru sărbătoarea de „Rusalii”, pentru „Zilele comunei”, pentru 
„Târgul de Crăciun”,. De asemenea, finanțăm și ansamblurile 
folclorice, dar cum spuneam, nu depinde doar de noi, ci de 
evoluția acestei pandemii, de numărul de cazuri, de vaccinare 
etc. În ceea ce privește sportul, facem un efort să continuăm 
activitatea, deși sunt câteva cheltuieli în plus, cu testările în 
principal, dar nu putem să nu onorăm blazonul VI-FE și să 
nu ducem competiția până la final, așa cum o fac majoritatea 
echipelor din Liga 4. De asemenea, alocăm și în acest an bani 
pentru subvențiile pentru culte, bursele elevilor, premiile 
școlare sau pachetele de Crăciun. Facem tot ce putem, în limita 
banilor puțin pe care îi avem la dispoziție.  

Pagină realizată Mihaela ASTRENIE
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VINGA Arad

„Nu a fost an fără să derulăm lucrări de asfaltare și modernizare 
a infrastructurii rutiere în comuna noastră!“

Ioan NEGREI - Primar al comunei Vinga

Vă vine să credeți? 
Cel mai sigur avion din lume 

România de-
venea, la în-

ceputul anului 1982, 
primul stat comunist 
din lume, exceptând URSS, care producea, un 
avion de pasageri cu reacție, motoarele fiind 
fabricate în țara noastră la uzinele „Aerofina” 
și „Turbomecanica”. Zborul inaugural cu pasa-
geri al avionului „ROMBAC 1-11” a avut loc 
în ianuarie 1983, pe ruta București-Timișoara,  
Un astfel de avion a fost folosit pentru zboru-
rile oficiale şi de preşedintele de atunci al ţării, 
Nicolae Ceaușescu, timp de 4 ani, între 1986 și 
1989.  Deşi a fost exploatat ani buni, chiar şi 
în zone de zbor dificile, niciun aparat construit 
în România acelor ani nu s-a prăbuşit şi niciun 
pasager nu a murit la bord. De-a lungul istoriei 
aviației mondiale, există foarte puține tipuri de 
aeronavă care să aibă cifra zero în dreptul ac-
cidentelor mortale.  

Dreptul dumneavoastră 

Ca să fie despăgubiți, proprieta-
rii mașinilor nu trebuie să aibă 

neapărat asigurare „CASCO” în anumite 
situații. Este vorba despre situația în care 
autoturismul este avariat de mobilierul 
stradal, obiecte de pe domeniul public, 
cât și crengi sau copacii netoaletați care 
cad peste mașini. Chiar și în cazul în 
care mașina nu are niciun fel de asigu- 
rare, nici „RCA” și nici „CASCO”, pro-
prietarul poate primi despăgubiri.  

Astfel, în cazul  
unui copac căzut pe 
mașină, păgubitul ar  
trebui să ceară des-
păgubiri autorităților locale, iar în cazul 
în care și-a avariat mașina într-o groapă, 
administratorului drumului sau celui 
care execută lucrări pe drumul respec-
tiv, după caz.                    

Poezia de ţinut minte!  
Casa părintească nu se vinde 

       Grigore VIERU   
Ascultaţi-mă, surori, pe mine,
Și voi, fraţii mei, ce vă sfădiţi:
E păcat, nu-i drept şi nu e bine
Să vinzi casa care te-a-ncălzit.  
Bani ne-ar trebui la fiecare,
Toţi avem copii şi vremea-i grea.
Însă cum să vinzi fereastra oare,
Cea la care maica te-aştepta?!  
Casa părintească nu se vinde,
Nu se vinde tot ce este sfânt.
Din atâtea lucruri dragi şi sfinte
Ochii mamei încă ne privesc.  
O vom da şi vor schimba lăcata
Și vor pune şi ferestre noi.
Și trecând pe lângă ea vreodată,
Va privi ca la străini la noi.
Vom pleca şi noi cândva din viaţă
Și părinţii sus ne-or întreba
Ce mai face casa lor cea dragă,
Cine are grijă azi de ea? 

Domnule primar, aţi avut de 
la primul dumneavoastră mandat 

dorinţa exprimată de a asfalta comuna Vinga.  
Este adevărat, a fost o strategie pe care mi-am asumat-o, 

cum bine aţi spus, din primul meu mandat, reuşind astfel să 
asfaltăm o bună parte a drumurilor comunei. Mai mult decât 
atât, pot să spun că nu a fost an fără să derulăm lucrări de asfal-
tare şi modernizare a infrastructurii rutiere în comuna noastră.  

Dacă ar fi să vă întreb despre un alt proiect drag, nu 
important, ştiind că odată mi-aţi spus că toate proiectele sunt 
de importanţă egală, care ar fi acela?  

Cred că acela privind piaţa agroalimentară, dovadă că 
prin renovarea pieţei agroalimentare din comuna noastră am 
reuşit să avem azi una din cele mai frumoase pieţe din întreg 
judeţul Arad. Să nu uităm că această piaţă a fost modernizată 
în conformitate cu cele mai exigente standarde europene. Şi 
ne mândrim cu ea, cu atât mai mult cu cât fondurile necesare 
modernizării ei au fost asigurate din bugetul local.  

Şi dacă tot aţi amintit de piaţă, trebuie să ne întoarcem şi 
la infrastructura rutieră ce susţine accesul spre piaţă.  

Da, în acelaşi context putem spune că pe toţi locuitorii 
comunei ne bucură faptul că, odată cu lucrările de refacere 
urbanistică a pieţei, s-au desfăşurat şi ample lucrări pentru a 
amenaja şi accesul spre acest obiectiv.  

Domnule primar, atunci când te îndrepţi spre sediul 
primăriei din comunea dumneavoastră, drumul te apropie şi 

Ioan Negrei, face parte din acei conducători de administraţii pe care chiar îi definesc faptele. 
Cine trece azi prin comuna gospodărită de dânsul poate vedea importante proiecte finalizate 

începând de la terenuri de sport, la pieţe agroalimentare, şcoli modern ori drumuri asfaltate. Cu 
acestea din urmă am şi început dialogul meu cu domnia sa…  

de şcoală, care, privită chiar din exterior, mă face să vă întreb 
dacă învăţământul reprezintă o prioritate a dumneavoastră?  

Bineînțeles, nu pot omite faptul că am lucrat serios la re-
abilitarea clădirilor de învăţământ, pornind de la renovarea 
Şcolii nr. 1 şi reabilitarea Şcolii nr. 2 din Vinga până la reabili-
tarea celei din Mailat. Dacă la cea din Mailat a fost necesară 
suma de 912.971 de lei, pentru cea de la Vinga, vorbesc de 
Şcoala nr. 1, proiectul s-a ridicat la 2.203.412 lei, respectiv 
430.176 de lei pentru Şcoala nr. 2.  

De unde s-au asigurat fondurile necesare?  
Fondurile au fost obţinute prin programul PNDL. Cu 

aceste fonduri câștigate prin programul amintit, în anul care a 
trecut s-a lucrat lună de lună la toate cele trei şcoli.  

Nu aş dori să încheiem acest dialog al nostru fără a amin- 
ti de faptul că Vinga este comuna cu multe şi bine îngrijite  
parcuri din judeţul dumneavoastră. Spuneţi-mi ceva ce nici eu,  
nici cititorii nostri nu ştim legat de aceste oaze de frumuseţe.

Dacă m-aş referi numai la parcul din satul Mailat, atunci 
trebuie să evidenţiez faptul că acolo tinerii din localitate s-au 
organizat într-un mod demn de toată lauda, fapt pentru care 
le mulţumesc şi îi felicit. Ei au refăcut parcul prin munca lor 
aproape în totalitate, sigur, având sprijinul financiar asigurat 
din partea administraţiei noastre şi a unor fermieri profund 
ancoraţi în bunul mers al lucrurilor în comunitatea noastră, dar 
gestul lor, al tinerilor din Mailat, cum spuneam, este unul de 
toată lauda. 
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Domnule Vasile Todi, aveți, acum când stăm de vorbă, pe 
o măsuță învecinată, o carte a lui Galaction.  

Te miri?  
Desigur, pentru majoritatea tinerilor este un scriitor uitat.  

       Eu nu mai sunt tânăr.  
Dar ne puteți da nouă, celor tineri, un motiv să ne apro-

piem de scrierile sale?  
Era prieten cu Arghezi. Glumesc desigur, draga mea, este 

adevărat, Galaction nu și-a depășit niciodată condiția de scrii-
tor... contradictoriu, un autor care a căutat permanent, potrivit 
unor convingeri personale, să îmbine, să armonizeze viziunea 
laică, realistă cu cea religioasă, creștină, dar tinerii cititori de 
azi, citindu-l, pot descoperi în scrierile sale acele conflicte de 
natură erotică care cred că i-ar interesa, o problemă asupra 
căreia s-a concentrat continuu Galaction în opera sa, aceea 
a confruntării dintre spiritualitate și senzualitate, dintre puri-
tatea morală și ispita vinovată. Este suficient?  

Da. A început școala, cum vedeți dumnea-
voastră viitorul școlii românești?  

Cum preferi să-ți răspund, confuz, evaziv, 
neutru, echivoc sau iliescian?  

Sincer.  
În acest caz, te asigur că îl văd asemeni tu-

turor celor care fără a se teme că vor fi etichetați 
drept „nostalgici”, afirmă răspicat că după 1989, 
învățământul românesc este un gând fără ecou. Un 
loc de unde se slobozește în lume ce-a mai primejdioasă tagmă 
a oricărei societăți: semidocții. Prin apariția acestor analfabeți 
funcționali, am decredibilizat importanța diplomei și primej-
duim pentru mai bine de un veac, sănătatea intelectuală a nea-
mului românesc.  

Ce soluție vedeți pentru întremarea învățământului?  
Draga mea, sunt domenii în care întoarcerea la vechi 

poate fi singura soluție spre progres. Încearcă mai marii lu-
mii să implementeze, din pricini doar de ei știute, sistemul 
educațional online. Dar acest mod nu poate funcționa în țări 
amârâte de sărăcie, așa cum este și maica noastră România, 
țară unde au reapărut așezările fără curent și case fără pâine. 
Nu poate fi citită Tora în casa fără făină, spun talmudiștii, 
acest sistem online, o fi bun pentru cei care au ajuns pe lună, 
nu pentru noi care ne târâm de-a bușilea pe pământul unei țări 
în care adevărul moare înainte de-al rosti. Sistemul actual de 
învățământ mai mult îndobitocește decât cultivă inteligența 
nativă a unui copil și, soluția de care mă întrebi, este întoar-
cerea la dascălul privat, la cel care îți vine acasă să-ți învețe 
copilul.  

Dar acest lucru costă și nu costă puțin! 
Oricât ar costa, merită, știut fiind că cea mai bună și mai 

sigură investiție este aceea pe care o faci pentru educația unui 
copil.  

Domnule Vasile Todi, sunteți «Membru de Onoare» al 
«Asociației Învățătorilor Bănățeni», în această calitate, dacă 
acum v-ați afla în fața elevilor, ce le-ați spune la început de 
an școlar?  

I-aș ruga să nu uite niciodată că există în „Dybuck” o 

parabolă de o mare frumusețe. Comentatorul tragediei îl duce 
pe unul dintre eroi la o fereastră:  

- Ce vezi? îl întreabă.  
- Oameni, îi răspunde acela.  
Apoi îl silește să se privească într-o oglindă.  
- Acum ce vezi?  
- Pe mine îi răspunde ușor infatuat personajul.  
- De ce?, îl întreabă comentatorul, și la fereastră e sticlă, 

și aici e tot sticlă. De ce în oglindă te vezi doar pe tine?  
Întârziind răspunsul, comentatorul continuă:  
Să-ți spun eu: fiindcă oglinda are argint, și ori de câte ori 

apare argintul, omul nu se vede decât pe el.  
Argintul înseamnă putere?  
Mai ales azi și când te gândești că în simbolistica onirică 

argintul închipuie mercurul filosofic îți vine să numeri verte-
brele tristeții.  

Că tot am discutat despre Gala Galaction, pe care l-am 
etichetat ca fiind un scriitor uitat, îmi puteți da, în 
finalul dialogului nostru, un mare scriitor uitat?  

Un scriitor nu poate fi uitat, scriitorul, chiar 
necitit de unii, strălucește pentru toți suspendat de 
steaua nemuririi. Domnișoară, numai însoțindu-te 
cu un scriitor, poți face curte fericirii.  

Și unei fete.  
Păi la fete m-am și gândit. Am glumit, dar 

pentru că m-ai rugat să amintesc un scriitor mai 
puțin citit azi, mă voi opri în dreptul lui Victor Eftimiu, cu 
atât mai mult cu cât niciun critic nu a inventariat până astăzi 
prodigalitatea lui Victor Eftimiu, nici generozitatea sa, adică 
umanismul operei sale, nici extarordinara vitalitate și optimis-
mul viziunii acestui creator. Omul acesta îmbrățișat de glorie 
la o vârstă neverosimil de tânără, a scris peste o mie de sone-
te! Când un sportiv, spunea cineva, izbutește să-i depășească 
pe ceilalți la, să zicem, saltul cu prăjina sau fără, cu câțiva 
centimetri, e o fericire universală. Într-adevăr, e un lucru greu. 
Să zicem că a scrie un sonet nu e la fel de riscant, cu toate că 
și în acest domeniu poți să rupi un picior versului, și, deci, să-
ți frângi gâtul. Dar, oricum ar fi, faptul de a fi scris o mie de 
sonete nu este și el o performanță? Nu poate fi și el omologat? 
Nu merită și el o atenție asemănătoare?  

Merită! Domnul meu, cum îi putem caracteriza, cum îi 
putem defini, pe cei care au umilit şi umilesc poporul român 
din poziţii sus puse?  

Așa cum ne-a învățat Iov: „Copii de proști și nume al 
celor fără nume.”  

Oare din pricina acestor «copii de proști», străinii vor-
besc despre România de azi ca despre un stat mafiot?  

Nu știu ce spun, cum să fie România un stat mafiot? Păi 
Mafia are onoare, are legi care se respectă! Mafia constituie o 
lume logică, rațională și funcțională, pe când România, vorba 
lui Dâncu, suferă de o dezorganizare instituțională. Dar, hai, te  
rog, să vorbim despre altceva, să vorbim despre podoaba asta de  
înserare, când peste livada în care stăm bate aripa primăverii.   

Dialog consemnat de Roxana FURDEAN 
pentru Almanahul „Dobrogea” 2020  

„Cum preferi să-ți răspund: confuz, evaziv, neutru, echivoc sau 
iliescian?”

Trec Mureşul pentru a mă reîntâlni cu interlocutorul meu, aflat la casa sa din Munţii Zărand. Opresc o clipă pe 
podul ce leagă Săvârşinul de Banat, privind cum apele Mureşului, încremenite, răsfrâng luciri de bronz. Soarele 

răsărise şi arunca poteci de foc între maluri. În depărtare, spre Bulci, plutea o barcă ce se făcea din ce în ce mai mică, parcă 
s-ar fi scufundat prin gura unei copci nevăzute. Lângă râu era răcoare şi verdele sălciilor bătea spre albastru.  


